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. 'tiJ. t gehouden op 
Notulen van de vergadering 
vrijdag 22 september 1961 in de Treveszaal 

, aangevangen 's morgens om tien uur en 's middags voortgezet. 

Aanwezig: De minister-president De Quayen de ministers 
Van Aartsen? Beerman, Cals, Marijnen, De Pous? 
Toxopeus, Veldkamp en Visser (Afwezig zijn de 
ministers Klompé, Korthals 9 Luns en Zijlstra) 

Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Van den Berge (punten 1,3,4,6,14?16a en b), Bot 
(punt 2d), Van Houten (punten 1-6,16a, b, en c), 
Schmelzer (punten 14,16a en b) en Scholten (punt 14). 

Secretaris: J.Middelburg 

1 a. Notulen 8 september 1961, opmerking naar aanleiding van 
punt 16, de Troonrede 9 blz.J 

Minister De Pous was in de veronderstelling, dat de 
raad had besloten het woord "valorisatiebeleid" niet in de 
Troonrede op te nemen. Deze term kwam reeds voor in de mil
joenennota en de toelichting bij de landbouwbegroting, maar 
zou niet in de Troonrede worden vermeld; over dit beleid is 
nog geen beslissing in de Dlinisterraad genomen. Een en ander 
kan nu betekenen, dat minister Marijnen in een dwangpositie 
komt,als de Kamer vraagt hoe hij zich dit beleid voorstelt. Er 
is alleen ingestemd met prijsverho~ing van kaas en koffiemel~ 
(tot een bedrag van circa f.22 mln) 0 Spreker betreurt, dat dlt 
woord in de Troonrede is blijven staan. Minister Marijnen is 
het niet met minister De Pous eens, dat dit in strijd met de 
afspraak in de Troonrede is vermeld. Spreker heeft al eerder 
gezegd, dat de ad hoc-beslissingen inzake dit valorisatiebelei& 
alle in de ministerraad komen. Dè voorzitter is. van oordeel, 
dat de raad had besloten, zoals in de notulen staat. 
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tI~ ,~)./~ 
ermede 
lingen 

Minister Cals herinnert zich niet, dat de 
akkoord is gegaan, dat een delegatie naar de 
zou worden gezonden. Hij meende, dat slechts 

raad 
onderhande
één ambtenaa 

zou worden •...• 
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lS van oordeel, dat aan het oorspronkelijke buitentarief moet 
worden aangepast als de Beneluxlanden het niet in de EEG-raad 
ter sprake brengena lvIinister De Pous stel t voor di t punt van 
tactiek aan de delegatie over te laten. Staatssecretaris Van den 
Berge zal niet aan de bijeenkommvan het ministerscomité deel
nemen. De minister-presi.dent stel t voor ermede akkoord te gaan, 
dat in kleine kring een beslissing omtrent dit punt wordt geno~en. 
De raad besluit aldus. 

De delegatie naar deze vergadering zal bestaan uit de 
ministers De Pous en Mar ijnen en staatssecretaris Van Houten, ter· 
wijl staatssecretaris Stijkel voornemens is de bespreking van de 
geleidelijke vrijmaking van het wegvervoer bij te wonen. 

Staatssecretaris Van Houten merkt op, dat België met 
betrekking tot de kwestie van de associatie van Afrikaanse landen 
aan de EEG andere belangen heeft dan Nederland. Voor ons is de 
associatie van de Antillen en Suriname met de EEG van groot be
lang. TIe minister-president van de Antillen heeft gezegd, dat men 
daar te lande niet zou begrijpen als Nederland me t de associatie 
van de Afrikaanse landen akkoord zou gaan, als de associatie met 
de Antillen niet geregeld is. Spreker stelt voor, dat onzerzijds 
zal worden gesteld? dat dit onaanvaardbaar is. De minister-presj~ 
dent neemt aan, dat dit in het Beneluxministerscomité reeds aBL 
de Belgen zal worden medegedeeld. TIe ra.ad verklaart zich hiermede 
akkoord; de stukken worden overigens aanvaard. 

d ~ De komende bijeenkomst van de EEG-raad (Brief van de staatssecre-
qû tlrr:re taris van Bui tenlandse Zaken, dde 20 september 19619 nr. 134601 , 
d~{ii4'.:4tr ~ijlagen) 
if/ 'tI ;f(l.~ pI &J( rf / Staatssecretaris Van Houten deelt mede, dat de Duitse 

staatssecretaris Lahr van de Franse minister Couve de Murville 
heeft vernomen, dat de Franse regering vasthoudt aan alle stand-
punten die zij al eerder ten aanzien van de onderhandelingen met 
Engeland over toetreding tot de EEG heeft ingenomen. 

De minister-president acht het wenselijk, dat als de 
Franse regering zich zo ten aanzien van deze zaak opstelt in 
Benelux al een zo stevig mogelijk standpunt daartegenover wordt 
ingenomen. Minister Marijnen bepleit voorzichtigheid om in de 
ministerraad bepaalde voorstellen onaanvaardbaar te nO€!Y.8n. 
Spreker meen~ dat de EEG-raad op 25 en 26 september uit het vraag
stuk van de onderhandelingsproc edure moet komen, aangezien het 
anders een blamage voor de EEG zou zijn. Staatsse~taris Van Houte: 
zegt, dat alleen weerstand tegen de Franse eisen kan worden gebo
den, als de andere vijf EEG-partners een duidelijk afwijzend 
standpunt daartegenover innemen. 

Minister Marijnen ziet als een van de belangrijkste. 
punten? dat van Lngeland niet voor het openen der onderhandellngen 
al een schriftelijk standpunt wordt verlangd. 

Staatssecretaris Van den Berge ••• 



Staatssecretaris Van den Berge is het hiermede eens? maar men 
staat voor het feit, dat Frankrijk een keihard standpunt in
neemt. Spreker vraagt zich af of niet de vol gende weg kan worden 
gevolgd~ begonnen wordt met voorlopige besprekingen met ~ngeland, 
die overgaan in onderhandelingen waarna op een zeker moment een 
document ter tafel zal kunnen komen. 

Staatssecretaris Van Houte~ heeft de vorige dag be zoek 
van de Engelse ambassadeur gehad. Deze deelde mede, dat de En
gelsen voor 12 oktober gaarne reeds besprekingen zullen houden, 
voorts dat zij een uiteenzetting zullen uitdelen en dat zij ho
pen op deze basis een compromis met de Fransen te kunnen vinden. 
Minister De Pous is het ermede eens, dat op die wijze getracht 
wordt een formule te vinden, maar de Fransen zullen voordat een 
datum voor de onderhandelingen wordt vastgesteld een stuk van de 
Engelsen willen hebben. lVIinister Marijnen is van oordeel, dat 
dit punt in de nota op blz. 19 laatste alinea te soepel is g es t el d . 
De raad is het met minister Marijnen eens. 

Minister Marijnen deelt wat het Ierse verzoek om toe
treding tot de EEG betreft de gevoelens van een zekere vrees, 
dat de landen, die niet op overeenkomstig economisch en sociaal 
niveau als landen van de Zes zijn, moeilijk in de EEG zijn op 
te nemen. Een associatie-overeenkomst met Ierland zou wat an
ders zijn. 

Minister De Pous zegt, dat dit een zeer principiäle 
vraag raakt. De vraag is enerzijds of de tot de BEG toetredende 
landen een enigermate gelijk economisch en sociaal niveau moeten 
hebben, anderzijds of zij eenzelfde soort buitenlandse politiek 
moeten voeren. Dit laatste is in het bijzonder van belang ten 
aanzien van landen als Zweden, Zwitserland en Finland. Daaraan 
zit het probleem vast of men deze landen ook zou kunnen betrek
ken bij het poli tiek overleg. Voor Ierland geldt dan ook het 'be.,... 
zwaar, dat het niet in de NAVO is opgenomen. 

De minister-president meent, dat landen als Zweden en 
Zwi tserland die nutraal willen bli,jven en niet aan de NAVO deel
nemen, ook geen lid van de EEG kunnen worden, maar wel daarmede 
geassocieerd zouden kunnen worden. Spreker ziet er wel bezwaar 
tegen, als geassocieerde landen ook zouden deelnemen aan het 
poli tieke topoverleg. l\iIinister Beerman vindt di t een moeilijke 
zaak. De NAVO kent ook leden, die vreemd staan ten aanzien van 
de vrije en democratische staatsvorm van de Westerse landen, 
o.a. Turkije en Portugal. De minister-president voert hiertegen 
aan, dat deze landen de externe verplichtingen van de NAVO hebben 
aanvaard. Als Zweden en Z\".'i tserland volledig lid van de EEG 
willen worden, zullen zij ook politiek kleur moeten bekennen. 
Staatssecretaris Van Houten merkt op, dat deze zaru{ eenvoudig 

I- Û.!ZitucJ:an zi jn, als de betrokken landen Ele /VerpJ::ichtingen van de EEG 
A ... / .' cr, &., niet aanvaarden. Pas als zij deze wel aanvaarden, zal men voor 
c..t:.c. l-<.t/6: de vraag s taan of zi j al s li d van de EEG kunnen worden aanvaard. 
~J~ Minister De Pous merkt op, dat toetreding van Zweden en Zwitser-

/ land niet direct actueel is, maar door de aanmelding van Ierland 
is dat wel actueel. Spreker meent dat als Engeland tot de EEG 
toetreedt ook Ierland-mee zal kun~en komeno ~e raad stemt hi&r-

Staatssecretaris Van den Berge is van oordeel, dat men 
verzoeken van landen als Zweden en Zwitserland niet al te dogma
tisch moet behandelen, maar van geval to t geval moet beoordelen. 
Als Zweden wil meedoen als lid van de BEG, zal men moeten nagaan 

of 8en ... 
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of een weigering nadelig voor Europa en het Westen is. Staats
secretaris Van Houten wijst erop, dat behalve lidmaatschap ook 
associatie aan de EEG mogelijk is. Minister De Pous herinnert 
eraan, dat reeds een associatieovereenkomst met Griekenland be
staat en met Turkije wordt voorbereid. Als te veel landen alleen 
een associatie aangaan, verzwakt men de EEG. Het niet toel a ten 
tot de EEG van Oos te ILl1i jk (en misschien ook Zwi tserland en Zweden) 
zou noodlottig voor die landen kunnen wordeno Dat aspect mag men 
niet buiten beschouwing laten. Minister Veldkamp onderschri j ft 
het standpunt van minister De Pous en van staatssecretaris Van 
den Bergeo Als men de genoemde landen tot de EEG laat toe t re den, 
schept men tevens gunstige voorwaarden~ dat men ook in pol i tiek 
opzicht tot een gemeenschappelijk standpunt komt. 

De minister-president concludeert, dat men over dit 
probleem, waaromtrent in de raad nog geen eenstemmigheid bestaat, 
nog eens de gedachten moet laten gaane De raad verklaart zich 
hiermede akkoord. 

Minister Mari~nen is het ermede eens, dat de aanwi j zing 
van een voorzitter voor de conferentie tussen de ~8S en Engeland 
van veel belang is~ omdat deze bij impasses naar de verschillende 
hoofdsteden zal kunnen reizen. Hij vreest echter, dat er vrij 
weinig van terecht komt. Het eisen, dat er één voorzitter komt, 
lijkt hem te rigide; wel zou hij ffin woordvoerder willen hebben. 
Minister De Pous merkt op, dat naarmate Spaak wat ruime~ inst~c
ties zou krijgen zijn posi tie dj e van conferentievoorzi tter na
dert. De minister-president stelt de vraag of het binnen de reële 
mogelijkheden ligt, dat de Franse regering Spaak als conferentie
voorzitter aanvaardt. Staatssecretaris Van Houten merkt op, dat 
in Duitse kringen de kandidatuur van Sr/aak thans minder gesteund 
wordt. Als voorzitter is ook de minister van staat Van Kleffens 

?- . I/;s.~ noemdo Spreker isLvoorstander van wisselende woordvoerders af
L(:'-?, ... ~' -.~lànkelijk van de materie. Minister De Pous merkt op, dat staats
e! ;, t: C'~écretaris Van Houten dan de gedachte verlaat, waarbij aan Spaak 

.". !tlt. -~en centrale posi tie was toegedacht. Staatssecretaris Van Houten 
'<t r,C'.J, l antwoordt? dat jiij h et lyvi~gelend: wOW'..ctv:G9rd@l'S4Rap a;ls alt.apna~ 
,,,t-\K-t:.t t j et' noemde V OO l' he t gêvaI het nlet I1aal'baHl' i5, da L Spaak ms 

woordvoerder van Be Z€lS optrfiiedt. 
f~~ De raad verklaart zich overigens met de onderhavige 

nota, alsmede met het korte verslag van de coördinatiecomm1ssie 
van 18 september akkoord. 

Staatssecretaris Van Houten deelt mede, dat in Brussel 
besprekingen hebben plaatsgehad over tijdelijke verlengingen van 
de ambtsperiode van de leden van de EEG-commissie, de Euratom
commissie en de HA van de KSG~ Voorts is gebleken, dat de Duitse 
staatssecretaris Lahr van Couve de Murville heeft gehoord, dat 
Frankrijk eist, dat een Fransman wordt benoemd tot voorzitter 
van de EEG-commissie. De Duitsers willen verlenging van de manda-
ten en wijzen af, dat Hallstein lid van de BEG-commissie zou blij
ven, als hij niet meer tot voorzitter zou worden benoemd. S~reker 
acht het voorts juist, dat Hirsch blijft behouden als voorzltter 
van de Euratomcommissie . Minister Mari.jnen is wel veron+rust over 
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het optreden van Hallstein in de parlementaire bijeenkomst in 
Straatsburg, maar hij meent 9 dat men verlangens inzake vervarl.
ging van leden van genoemde commissies moet achterstellen bij 
de politieke situatie; gezien het verzoek om toetreding van 
Engel and en andere landen to t de :S~~G alsmede de voorstellen tot 
fusie van de drie executieven lijkt het spreker het beste de 
weg van continuering v&n de ambtstermijn te volgen, waarbij 
schriftelijk wordt vastgelegd 9 dat dr:;! dri e executieven aftred'_E 
als de grondslagen gewijzigd worden. De raad verklaart zich 
hlermede akkoord. De delegatie naar de ~~G-raad zal bestaan uit 
de ministers De Po us en fuarijnen en staatssecretaris Van Houten. 
Voorts zullen niet meer dan vier ambtenaren de vergadering lilo..a-en 
bi jwonen in verband vvaarmede de ambteli jke vert ';;genwoordigi ng 0 

zal worden beperkt tot de departementen van Bui tenl8J."'1dse Za.r,::sn
9 

Economische Z~(en en ~andbouw en Visserij alsmede de ~ermanGnte 
missi e. 

De minister-president brengt vervol gens in bespre
king wie met de leiding van de ambtelijl\:e delegatie VGor de on
derhandelingen met ~~ngeland zal wo rden belast. I'iIinister De Pous 
merkt op, dat zowel bij de totstandkoming van het EEG-verdrag 
als bij de bespreking in de commissie-lvIaudling een functi onaris 
van de BEB met de leiding van de delegatie was belast. De 
minister-president heeft van de heer Spierenburg vernomen 9 dat 
hij na zijn aftreden als lid van de HA de voorkeur aan een posi
tie bij de overheid zou geven 9 maar dat hij zou willen weten of 
de regering daa~op prijs stelt en aan welke soort van positie 
men dan denkt • Spreker meent, dat op deze vraag in algemene zin 
bevestigend kan worden geantwoord 9 omdat Spi erenburg op deze 
plaats de geschikte figuur zou zijn. Staatssecretaris Van den 
Berge meent ook 9 dat men de kans om Spierenburg voor een derge
lijke positie aÇtn te trekken niet voorbij moet laten gaan. 
Staatssecretaris Van Houten is het hiermede eens. Intussen zal 
men niet moeten toezeggen, dat Spierenburg wordt opgenomen in 
de b'Qitenlandse dienst. Minister De Pous meen~ dat als de heer 
Spierenburg tot leider van deze delegatie wordt benoemd hij een 
overeenkomstige titel als oud-minister Staf zal kunnen krijgen. 
Het moet ook vaststaan 9 dat hij dan zijn instructies van de 
ministerraad of de HEA ontvangt nadat de onderwerpen in de 
coördinatiecommissie met hem besproken zijn. De raad stemt hier
mede in. S~aa~s~ecretaris Van Hou~en ~~ cv:r di t ond;rwerp Jog 
contact melJ mlnlster Luns opnemen, ~, /~J-t .... l. ~ilt. ~ I .ILe;fl (YI.( .. 

5. BiOzondere maatre elen met betrekkin tot de zeemacht (Nota van 
- de minister van Defensie dd. 1 september 1961, met bijlage) 

De minister-president deelt mede, dat minister Zijlstra 
hem heeft gevraagd een beslissing over dit punt aan te houden. 
Spreker acht het mogelijk in een bijzondere raadsvergadering op 
maandag di t punt te behandelen, :maar dan zijn verschillende 

ministers nEar ••• 


